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egy 23 × 45 méteres fedeles lovarda, 
istálló, külön szénatároló, abrakos, aka-

dálymentes szociális helyiségek, öltöző, 
ebédlő, egy kis konyha, egy 100 × 50 mé-
teres homokos pálya, karámok, jártatógép, 
mobilboxok a vendéglovak számára, állat-
simogató – mindez árnyas fák között-alatt. 
jelenleg ezek a létesítmények találhatók a 
nyírbátori lovarda területén. ahogy azon-
ban a nyírbátori lovassport és hagyo-
mányőrző egyesület elnöke, böszörményi 
sándor és felesége, böszörményi Ildikó 
meséli, a fedeles lovardát hosszában bőví-
teni szeretnék, az épület másik oldalán 
lévő egyelőre fás területen a rézsűre egy 
lelátót, a lapos területre pedig egy újabb 
pályát terveznek, így lenne komoly edző- 
és versenypálya is. „a sportlétesítménye-
ken kívül az állatsimogatót is áthelyezzük, 
bővítjük, a mögötte lévő erdőben pedig fo-
gathajtó terepakadályokat alakítunk ki, il-
letve várhatóan már idén nyáron elkészül-

nek a szabadtéri sütés-főzésre, piknikek 
megrendezésére alkalmas fedett pavilonok 
és a játszótér. ki kell vágnunk néhány fát, 
amit ugyan nem szívesen teszünk, de folya-
matos vitában állunk az erdészeti felügye-
lőséggel, hogy túl sok a lovarda területén a 
fa, így kénytelenek lesznek átminősíteni er-
dőterületté” – hangsúlyozzák a lovasok.
bár mindenkinek ez lenne a gondja! Itt min-
denesetre a karámok egy része „fásított”, a 
pályán kifárasztott állatok pedig különösen 
a nyári hőségben hálásak a kényelmes ár-
nyékos pihenőhelyért. ugyanúgy, mint az 
ide járó gyerekek, akiknek a nyári táborok-
ban sem kell napszúrástól tartaniuk.
kezdjük azonban az elején! Idén lesz 10 
éves az egyesület, amely egy kis tanyán, 
ló nélkül kezdte meg a működését. aztán 
az országban egyedülálló módon jött létre 
ez a lovascentrum. „önkormányzati segít-
séggel épült fel a lovarda itt a szénaréti-tó, 
a wellness- és gyógyfürdő, a kemping és 

egyéb szabadidős létesítmények szom-
szédságában, amely a területtel együtt az 
önkormányzat tulajdonában van, az egye-
sületünk pedig üzemelteti – hangsúlyozta 
Ildikó és sándor. ez a fajta együttműködés 
úgy tudjuk, egyedülálló az országban.” a 
közös munka egyik alapját az adja, hogy 
nyírbátorban olyan nagy az ipari park, 
hogy 70 településről járnak ide dolgozni 
az emberek. ugyancsak a szénaréti-tó 
partján most építtet az önkormányzat egy 
71 lakásos bérházat, hogy az itt dolgozó-
kat el tudják helyezni. 
„az önkormányzat nemcsak a lovarda tu-
lajdonosa, hanem az egyesületünk támo-
gatója is – hangsúlyozza sándor, az 
egyesület elnöke. egyesületünk pedig részt 
vesz a város életében. rendszeresen ott 
vagyunk a városi rendezvényeken, húsvét-
kor vagy a majálison például karusszelbe-
mutatót tartunk, gyerekeket lovagoltatunk. 
de szorosan együttműködünk a pályázat-

írás terén is: az önkormányzat pályázatfi-
gyeléssel és a pályázati anyagok elkészí-
tésével is segít nekünk, így ránk elsősorban 
a szakmai program megírása hárul.”
a lovarda szakmai tartalommal való meg-
töltéséhez természetesen lovak kellenek. 
az egyesület alakulásakor nem volt egyet-
len lovuk sem, de a folyamatos lóvásárlá-
sok nak köszönhetően ma az istállóban 20 
ló van, saját, egyesületi és bértartásban 
lévők egyaránt, és folyamatosan növek-
szik az igény a lovaglásra. az eddigi gya-
korlat, amely szerint télre lecsökken a lova-
sok száma, ezen a télen már nem volt jel-
lemző, sőt nyár után inkább többen jöttek.
a foglalkozásokat Ildikó vezetésével – aki 
most végzi a lovaskultúra-oktató másod-
diplomás képzést a testnevelési egyete-
men – két főállású oktató tartja. az állan-
dó csoportok mellett igyekeznek minden 
lehetőséget megragadni arra, hogy a vá-
ros, illetve a környék iskolásai megismer-
kedhessenek a lovaglással. amikor sikerült 
az önkormányzatnak anyagi forrást találni 
rá, két évig az iskolák ötödik osztályosai 
számára lovasszakkört szerveztek. a gye-
rekeket szervezetten, busszal hozták és a 
sikeréről elég csak annyit mondani, hogy 
míg az első foglalkozáson csak pár gye-
rek volt, a végén gyakorlatilag a teljes év-
folyamok jártak lovagolni.
Felmérték azt is, hogy két iskola szeretné a 
mindennapos testnevelés keretében beve-
zetni a lovaglást, de ehhez sajnos az isko-
lák fenntartóinál egyelőre nincsenek meg 
az anyagi források. jelenleg három lovász 

ha nyírbátori gyerek lennék, engem bizony úgy kellene kiseprűzni a lovarda területéről. bár ahogy hallom a 
nyírbátori lovassport és hagyományőrző egyesület vezetőitől, vannak mások is így. és szerintem lesznek többen is, 
ha megvalósulnak azok a fejlesztések, amelyek egyelőre – bár nem sokáig – még csak a tervezőasztalon léteznek.

karámok 
az erdőBen

NÉVjEGY
természetesen Ildikó és sándor is lovasok. 
sándor b kategóriás fogathajtó, gyermekei miatt 
kezdte el a lovakkal való foglalkozást felnőttként.
Ildikó gyermekkora óta vonzódik a lovakhoz, kisebb-
nagyobb megszakításokkal azóta is lovagol. díjugra-
tásban versenyez, de inkább igényes hobbilovasnak 
tartja magát.

■ 1. böszörményi sándor és böszörményi Ildikó, 
valamint Ildikó szeretett lova, Casino ❙ 2. sorako-
zó a fedelesben  ❙ 3. karám a fák alatt, háttérben 
a pálya és a bírói torony
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esti Fény után lili mutatta meg, hogy 
Pigeon Catcher képes a magyar és a 

nemzetközi pályákon is nagyon eredmé-
nyes utódokat adni. olyannyira, hogy vi-
szonylag kevés utódja ellenére másodszor 
nyerte el az ír születésű, 11 éves telivér a 
magyar apaménchampioni címet. a 2019-
ben hároméves lili a hazafi díjat és a kan-
cadíjat is megnyerte, valamint másodikként 
ért célba a magyar derbyben, illetve har-
madikként a magyar háromévesek nagy-
díjában. ez utóbbiban azonban sajnos 
megsérült és vissza kellett vonulnia a ver-
senyzéstől. rajta kívül Pigeon Catcher 
kráken nevű fia is remekelt, aki a remény 
díjban és a magyar kétévesek nagydíjá-
ban győzött tavaly. a mén legsikeresebb 
utódja, a magyar derbyt és kincsem díjat 
is nyert, majd németországban is bizonyí-
tott esti Fény pedig tavaly év közben az 
ausztrál versenyüzembe és ott új tulajdono-
sokhoz került.
a hegedűs zsolt tulajdonában álló és 
Franciaországban versenyzett Pigeon 
Catchernek (Ire, dutch art – jakarta jade) 
összesen 17 utódja futott a pályán 2019-

ben. Idén a tréningben lévő legfiatalabb 
utódai háromévesek, a ménnel ugyanis 
2017–2018-ban nem fedeztettek, így 
egyetlen csikója sem született 2018-ban 
és 2019-ben. tavaly viszont már esti Fény 
sikerének köszönhetően ismét érdeklődés 
mutatkozott rá és egy magántenyésztőnél 
fedezett, míg 2020-ban végre az állami 
ménes is reagált és ismét felállította a saját 
telephelyén, ahol korábban is tevékenyke-
dett. ahogy azonban a tulajdonosa nem-
rég elárulta, csak erre az évre marad, mert 
jövőre visszatér Franciaországba.

A HELYEZETT FEDEZŐMÉNEK
az apamén-championátusban a második 
helyen a világ egyik legjobb származású, 
de a sztár testvéreinél (galileo és sea the 
stars) kevésbé eredményes mén, born to 
sea áll. ezt a nemzeti díjat és magyar 
derbyt nyert lányának, golden sea-nek 
köszönheti, aki a mén 11,669 millió forin-
tos magyarországi össznyereményéhez 9 
millió forinttal járult hozzá. rajta kívül még 
hat másik born to sea-utód lépett pályára 
2019-ben a kincsem Parkban, akik között 

többet a hároméves derby-évjáratban is 
viszontláthatunk majd idén. a 11 éves mén 
egy kisebb francia ménesben, a haras des 
Faunes-ban fedez 4 ezer euróért (1,35 mil-
lió forintért).
a lista harmadikja overdose, aki csupán 
egyetlen évig fedezett dióspusztán, azon-
ban 2019-ben három utódja – rose Fire, 
night for overdose és Cirfandli – is kima-
gaslóan futott, így overdose csak kis kü-
lönbséggel szorult le a második helyről.
a negyedik a németországban fedező tai 
Chi, akit nancho juttatott ebbe az előkelő 
pozícióba, más utódja nem is futott a kin-
csem Parkban. a herélt tavaly megnyerte a 
buccaneer, a kisbér és kincsem díjat, majd 
németországban győzött group 3-as, 
majd group 1-es szinten. ezek után idén 
tavasszal őt is ausztráliába vásárolták meg.
a múlt évben a magyar pályán steady as 
a rock 29 utódja versenyzett, teljesítmé-
nyük apjukat az apaménlista ötödik helyé-
re juttatta. a mén legjobb „csikója” a két-
éves marlon volt.
a hatodik és hetedik helyet a dióspusztai 
angol telivér ménesben és a telivér Farm-

az elmúlt évben nemigen változtak 
az angol telivérek magyarországi 
tenyésztésének tendenciái. a fe-
deztetések száma néhány éve 200-
220 körül alakul, a csikószületések 
száma pedig 120 körül. Idén a 
fedezőméneknél viszont jelentős 
létszámcsökkenés várható. tovább-
ra is a két nagy tenyésztőközpont-
tól, a dióspusztai angol telivér mé-
nestől és a telivér Farmtól függ a 
magyar tenyésztés jövője. eközben 
a futtatók egy része a csekély szüle-
tésszám és a jobb ár-érték arány 
miatt külföldi vásárlásokkal pótolja 
a hiányzó állományt.

látja el a lovakat, amelyek összetétele az 
eredetihez képest megváltozott. „a sok kis-
gyermek lovasunk miatt az állományunk 
egy részét kistermetű fajtákra, pónikra cse-
réltük – mondja Ildikó. sok esetben ez is 
segít a szülők félelmeit legyőzni, mert bi-
zony, ha ők félnek, kinevelik a gyerekek-
ből a lovak iránti természetes, ösztönös 
vonzódást. az a tapasztalatunk, hogy ha 
a szülő jól érzi magát a lovardában, akkor 
engedi a gyermekét lovagolni.”
„a közösségről pedig csak annyit – teszi 
hozzá sándor –, hogy például az elmúlt 
hétvégén arra jöttem ki a lovardába, hogy 
a teljes nyergest kipakolták és lovászok, 
szülők, gyerekek együtt takarítanak. de 
legyen bármilyen versenyünk, rendezvé-
nyünk, számíthatunk a szülőkre, mindig se-
gítenek, legyen szó kerítésjavításról, takarí-
tásról vagy épp állatsimogató ácsolásáról. 
ez nagyon nagy érték. ezért is akarjuk 
idén nyárra elkészíteni a piknikezőrészt, 

hogy a családi programokat legyen hol 
normálisan megtartani. egy-egy ilyen csa-
ládi program 10-15 helyett már hatvanfős 
– erre pedig nem is számítottunk, amikor 
elindítottuk az egyesületet.”
a lovardában egyébként a szakmai munká-
ról a számok is beszélnek: tíz fogathajtó, 
hat ugrólovas, három díjlovas és egy 
militaryversenyzőjük van, szabadidős lova-
suk pedig több mint negyven. Idén már 
nyolcadik alkalommal rendezik meg a 
bátori lovasnapokat, ahol fogathajtók, díj-
ugratók és hobbilovasok versenyeznek. 
Idén május és augusztus között harmadszor 
szeretnék megszervezni a bátor kupát, ami 
egy háromfordulós szabadidős verseny, 
egyben regionális díjugratóver seny-sorozat. 
a népszerűségét pedig a legjobban az mu-
tatja, hogy legutóbb már korlátozni kellett a 
nevezést, mert 200-210 lovas akart indulni 
a versenyükön. ahogy mondják, amint kiír-
nak egy versenyt, az pillanatok alatt megte-

lik, legyen az ugró- vagy fogathajtóverseny. 
ezt a pályát mindenki szereti. Persze miért is 
ne szeretnék, a pálya jó minőségű, az aka-
dályok szépek (ami egy néző számára csá-
bító is lehet), az egész lovarda erdőben, 
hűvösben van. a fák alatt, az öntözött gye-
pen jól lehet pihenni is.
mindezek mellett az egyesület háromha-
vonta edzőtáborokat is szervez az egyes 
lovassportágak hazai „nagyágyúival”. 
ezek a táborok teljesen nyitottak, azokon 
bárki részt vehet, edzők, versenyzők egy-
aránt. sőt, ami különleges, hogy a mesterek 
a több iskolából ideérkezett gyerekek szá-
mára is tartanak ilyenkor egy-egy edzést. 
dallos gyula például annyira élvezte ezt a 
feladatot, hogy elméleti és gyakorlati foglal-
kozást egyaránt tartott – ezzel is ösztönöz-
ve a fiatal generációt arra, hogy ismerked-
jenek meg a díjlovaglás szépségével.

Halmos B. Ágnes

■ 1.edzés ❙ 2. az istáló ❙ 3. a lovarda épülete a karámok felől
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